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Referat 
Møde i Specifikationsforum 

Tid og sted:  Tirsdag den 9. april 2024, kl. 09:30 -15:30, i KL-Huset, mødelokale S-06. 

Deltagere:  Brian Hansen Damsgaard, Fredericia Kommune (formand) 
Tyge Pontoppidan Jensen, Københavns Kommune 
Hanne N. Christensen, Hillerød Kommune 
Lars Ellebjerg, Hvidovre Kommune 
Kurt Forbech Toft, SDFI 
Charlotte Bjerregaard, SDFI 
Zine Lange, Vurderingsstyrelsen 
Svend Elgaard, Vejdirektoratet 
Jette Kristensen, Andel 
Laurids Rolighed Larsen, NIRAS 
Jens Gottlieb, KL/GeoDanmark (referent) 

Fraværende: Andreas Hoffmann, SDFI 

 

Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

1. Velkomst 09:30 

5 min. 

Eventuelle nye medlemmer præsenteres, og der siges tak til af-
gående. 

Formanden byder velkommen. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Intet. 

2. Godkendelse af dagsor-
den 

09:35 

5 min. 

Præsentation af dagsordenspunkter samt forslag til punkter un-
der eventuelt. 

Tiderne er vejledende. Nummerering af eventuelle 
dagsordensbilag refererer til dagsordenspunkterne. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Intet. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

3. Godkendelse af referat 09:40 

5 min. 

Godkendelse/præciseringer af referatet fra forrige møde. Be-
mærkninger skrives ind i dagens referat. 

Opmærksomhed på, om der er fulgt op på beslutninger fra for-
rige møde. 

Jens skriver referat. Formanden godkender inden of-
fentliggørelse på GeoDanmarks hjemmeside. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Brian har, på ny, talt med Jørgen Grum om, hvornår SDFI gennemfører datavasken besluttet på baggrund af den gennemførte ”Tilstandsanalyse”. 

Specifikation version 6.0.2 samt den brugerrettede udgave af Specifikationen skal konsekvensrettes efter gennemført datavask. Jørgen vil melde tilbage snarest. 

4. Orientering fra GeoDan-
mark 

09:45 

10 min. 

Jens orienterer fra GeoDanmark om Fællessekretariat, besty-
relse, sekretariatsudvalg, repræsentantskab, hjemmeside, an-
dre fora o.l. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Sigrid Hansen stopper i KL pr. 30/4-24 og udtræder dermed af Fællessekretariatet. Sigrids opgaver varetages indtil videre af Mette Hansen og Jens Gottlieb, KL. 

Husk at man kan komme med forslag til GeoDanmarks arbejdsprogram 2025 på denne side: Forslag til arbejdsprogram 2025 - geodanmark 

5. Projekt ”Ny datamodel 
og ny Specifikation ver-
sion 7.0” 

09:55 

30 min. 

Status på projektet i de forskellige projektområder ved Brian og 
Jens. 

Planlægning af fællesmødet med Systemforum den 23. maj 
2024. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Brian og Jens orienterede fra projektet og de forskellige projektområder. 

Specifikationsforum og Systemforum har planlagt fællesmøde den 23/5. Brian og Reno planlægger dagsorden for mødet. 

Vi drøftede hvordan man kan bemande projektområderne, så de bliver bedst muligt sammensat, og det ikke kun er de samme personer, der sidder i alle projektområ-
derne. Brian og Jens bringer det videre til projektledelsesgruppen. 

https://www.geodanmark.dk/anvend-geodata/arbejdsprogram/forslag-til-arbejdsprogram-2025/
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

6. Brugertilpasset udgave 
af Specifikationen 

10:25 

20 min. 

Status på arbejdet med den brugertilpassede udgave af Specifi-
kationen ved Brian, Tyge, Kurt og Laurids. 

Opsamling på feedback fra udvalgte brugere. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Arbejdsgruppen har haft den brugerrettede udgave af specifikationen sendt til gennemsyn hos enkelte brugere. Arbejdsgruppen arbejder videre med de indkomne 
kommentarerne til dokumentet. Desuden undersøger arbejdsgruppen hvilken typer illustrationer, som skal med i dokumentet. 

Dokumentet, der nu foreligger som word dokument, vil i den endelige udgave være i HTML-format, som selve registreringsspecifikationen allerede er i. Planen er at 
dokumentet udkommer samtidig med specifikation version 6.0.2. 

10:45 – 11:00 Pause 

7. Under minimum 11:00 

25 min. 

Vi skal drøfte og beslutte om vores tidligere beslutning, vedrø-
rende attributten underMinimum, skal ændres. 

Tidligere beslutning: ”Alle objekter, som har en mindste stør-
relse, skal have påført attributten underMinimum”. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Brian fortalte at der er overlap i arbejdet med supplerende data og underMinimum. Der er derfor behov for at revurdere attributten underMinimum, som hovedsage-
ligt bliver anvendt for bygninger under mindste størrelsen for bygninger, men hvor man gerne vil have dem med i data, da de eksempelvis også er geokodet i BBR.  

Kurt viste en oversigt som illustrerede at der i forbindelse med optioner på udbud, er et udbredt ønske fra kommuner, om registrering af Bygninger under mindste-
størrelse. 

Forummet har som udgangspunkt ikke behov for at bevare attributten underMinimum, hvis det nye koncept omkring ”supplerende grunddata” dækker behovet for at 
adskille Grunddata og supplerende registreringer.   

Specifikationsforum mener, at man kan beskrive i Specifikationen, at der af administrative og topografiske grunde vil optræde objekter i GeoDanmarks grunddata, der 
er under de vejledende mindstestørrelser, uden at data nødvendigvis behøver at være ”stemplet” med en underMinimum attribut.  

Når konceptet for ”supplerende grunddata” er vedtaget, skal behovet for attributten underMinimum revurderes. Dette tages op på et senere møde. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

8. Cykeldata - GeoDanmark 
grunddata og GeoFA 

11:25 

10 min. 

Kurt orienterer om cykeldataworkshop afholdt den 19/3.   

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Kurt orienterede om et møde mellem Kurt, Tyge og Lars fra forummet og Line Hvingel, KL og Mette Dam Mikkelsen, Lyngby Tårbæk Kommune, hvor man drøftede at 
ændre værdien Hovedsti til Stor sti i eget tracé under attributten Vejkategori, hvilket der var opbakning til, da de vil dække de anvendelser som brugerne af stier 
efterspørger. 

Line Hvingel udarbejder et forslag til Specifikationsforum. 

Vi talte om, at vi oplever at studerende og andre brugere ikke altid har kendskab til GeoDanmark data, og derved nogle gange for fortalt historier om vores data, som 
ikke er korrekte. Vi diskuterede derfor, hvad vi fremover kan gøre for at omverdenen er klar over dataindhold i GeoDanmark data, og hvad data kan benyttes til, for at 
undgå misforståelser om vores data. Der er eksempler på at nyansatte GIS og geodatamedarbejdere i kommunerne ikke altid har kendskab til GeoDanmark data. 
Specifikationsforum vil anbefale, at GeoDanmark skal ud på uddannelsesinstitutionerne og fortælle mere om GeoDanmark data. 

9. GeoDK regelændringer 11:35 

25 min. 

Behandling af forslag til regelændringer, ved Kurt.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Vi gennemgik tidligere trufne afgørelser om GeoDK regelændringerne i Bilag_9_Ændringsliste20240313, fanebladet ”Regelændringer”, da nogle af ændringerne er ret 
gamle, og måske passer løsningen ikke længere. 

Kurt rettede direkte i dokumentet, men kun for de helt nye, og indfører rettelserne.  

Da det på et senere tidspunkt i projektet Ny datamodel og ny Specifikation 7.0 forventes at regelændringerne generelt skal gennemgå, vil vi ikke på nuværende tids-
punkt rydde op i disse regler, for at undgå at vi udfører regeloprydningsarbejde, som vil være irrelevant efterfølgende. 

12:00 – 13:00 Frokost 

GeoDK regelændringer 
- fortsat 

13:00 

60 min. 

Behandling af forslag til regelændringer, ved Kurt.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

14:00 – 14:15 Pause 

10. Ubehandlede forslag til 
specifikationsændringer 

14:15 

50 min. 

Fortsættelse af gennemgangen, fra mødet den 5. marts, af ube-
handlede forslag til specifikationsændringer, der er tilkommet 
løbende, ved Brian og Kurt. 

Vi gennemgår allerede trufne afgørelser på ny, da nogle af æn-
dringerne er ret gamle, og måske passer løsningen ikke læn-
gere. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Vi gennemgik tidligere trufne afgørelser om GeoDK regelændringerne i Bilag_9_Ændringsliste20240313, fanebladene ”Datamodel” og ”SpecTekst”, da nogle af æn-
dringerne er ret gamle, og måske passer løsningen ikke længere. 

Kurt rettede direkte i dokumentet, og indfører rettelserne. 

Vi besluttede at objekttyperne Sø og Bassin skal behandles særskilt på et møde. Inden denne behandling skal medlemmerne undersøge hvilke hensyn der skal bringes 
med til behandlingen. Det kan være §3 søer, LAR anlæg, BBR og lignende. 

Vi fortsætter på næste møde. Jens lægger det opdaterede dokument som bilag til næste møde. 

11. Aktionsliste 15:05 

5 min. 

Dette punkt indeholder alle emner, der tidligere har været på 
dagsordenen, men som ikke er færdigbehandlede. 

Aktionslisten opdateres på hvert møde; punkter, som 
er færdigbehandlede, markeres på listen i referatet, 
og fjernes på næstkommende mødedagsorden. 

Emne Ansvarlig(e) person(er)   Datoer for tidligere behandling Status: Afsluttet eller Uafsluttet 

På mødet den 6/2-2024 blev det besluttet at definitionen af Hegn 
skal sendes i høring i forbindelse med Specifikation version 7.0. 

Alle 7/3, 18/4 - 2023 

6/2-2024 

Uafsluttet 

Brugertilpasset udgave af Specifikationen Kurt 18/4, 5/9, 1/12 - 2023 

6/2, 5/3, 9/4 - 2024 

Uafsluttet 

Specifikation version 7.0.0 Alle Løbende Uafsluttet 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

12. Eventuelt 15:10 

10 min. 

  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Efter at Andreas Hoffmann, SDFI er indtrådt i Specifikationsforum, er der, som nævnt på mødet den 6/2-2024, nu en ulige fordeling mellem forummets statslige delta-
gere og de kommunale deltagere, hvor der ifølge kommissoriet skal være ligelig fordeling mellem Staten og kommunerne. Bestyrelsen har accepteret denne ulige 
fordeling i forummet.  

For det tilfældes skyld at der skal stemmes om et emne i forummet, fortalte Charlotte, at deltagerne fra SDFI, forud for hvert møde, indbyrdes aftaler hvem af de tre 
medlemmer fra SDFI, der varetager afstemningen på SDFI´s vegne. 

13. Opsummering 15:20 

5 min. 

Såfremt der er relevante emner fra dagens møde, aftaler fo-
rummet, hvilke emner der skal kommunikeres om på GeoDan-
marks hjemmeside, og udsendes på nyhedsmail. 

Jens opretter nyhed på hjemmesiden. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Vi lægger ikke nyhed på hjemmesiden fra dette møde. Fremover lægger vi kun nyheder op, når der er relevante emner at orientere om. 

14. Næste møde 15:25 

5 min. 

Næste møde er planlagt og indkaldt som heldagsmøde i KL den 
23. maj 2024. 

Mødet afholdes sammen med Systemforum. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Vi aftalte et yderligere heldagsmøde i KL den 25. juni 2024. 

 


